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   روحاني طوري حرف مي زند انگار در مملكت هيچ كاره است
مهدي محمدي كارشناس مسائل سياسي در توئيتر نوشت: 
رئيس جمهور درباره مخاطب اعتراض هاي كشور به گونه اي 
صحبت مي كند انگار بالكل در مملكت هيچ كاره است. ادبياتش 
هر چه باشد به رؤساي جمهور قطعاً شباهتي ندارد. چطور از 
كسي با اين درجه از مسئوليت پذيري انتظار داريم، مشكلات كشور را حل كنيم. 

   واكنش گنجي به سخنان زيباكلام درباره فساد
عبدالله گنجي تحليلگر سياسي در توئيتر خود نوشت: زيبا كلام پس از فضا سازي 
عليه مديريت قبلي ش��هرداري گفته علتش اين است كه به صندوق هاي رأي 
پشت كرديد و كار را دو دستي به اصولگرا ها تقديم كرديد، يادش رفته شعري 
بگويد كه در قافيه اش گرفتار نشود. فريدون و جهانگيري كوچك و حقوق هاي 

نجومي و صندوق فرهنگيان نتيجه هجوم چه كسي به صندوق است؟
   انتقاد از دولت نان دارد؟!

يكي از كارب��ران توئيتر در واكنش به تيتر روزنام��ه اصلاح طلب آفتاب يزد 
درخصوص نقد دولت، معيارهاي دوگانه اين جريان را مورد نقد قرار داد. 

حسين مهدي تبار در خصوص تيتر اين روزنامه در خصوص حمله به مهران 
مديري نوشت: اين روزنامه طرفدار كسي است كه براي نقد درباره حكومت 
معصوم جنجال به پا كرد، حالا تاب نقد يك غيرمعصوم را هم ندارد، دموكراسي 

اين جماعت همين توهين ها و برچسب زدن روي حقيقت است. 
.................................................................................................................................

   چالش هاي برجام از نگاه سراج
رضا سراج كارشناس مس��ائل سياسي در كانال تلگرامي خود 
نوشت: چالش هاي روحاني در برجام فزاينده شده است. روحاني 

براي مهار چالش هاي چندگانه در برجام چه خواهد كرد؟
 چالش هاي روحاني در برجام

1- افزونه طلبي هاي امريكا در برجام
2- عدم اجراي تعهدات امريكا در برجام

3-  عدم تحقق وعده هاي اقتصادي برجام 
4- همراهي اروپا با افزونه طلبي امريكا

5-  آغاز شمارش معكوس براي پايان برجام
برجام فاقد دستاورد اس��ت. ديگر حتي با ابر، باد، مه، خورش��يد، فلك و تمام 
ميوه ها، نمي توان براي آن دستاورد س��اخت. اعتماد به امريكا، تكيه بر باد بود. 
با اين شرايط، روحاني دو مس��ير پيش رو دارد؛ يا بايد پايان برجام را بپذيرد و 
پاسخگوي مطالبات و وعده هاي بي شمار گردد يا اينكه مجدداً جامعه را نسبت 
به برجام شرطي و برجاميزه كند. روحاني براي مهار چالش هاي خود در برجام، 
مسير دوم را انتخاب خواهد كرد. مسير دوم، تن دادن به افزونه طلبي هاي امريكا 
در برجام با پوشش برجام اروپايي است. در مس��ير دوم مشكل روحاني، اقناع 
جامعه است. در اين ارتباط مركز امنيتي سوفان در واشنگتن، در گزارشي نوشت: 
»چالشي كه رئيس جمهور ايران با آن مواجه خواهد بود، متقاعد كردن عموم 

مردم و مخالفانش براي ادامه برجام، بدون منافع اقتصادي خواهد بود.«

س�خنگوي ش�وراي نگهبان با تش�ريح اينكه 
بودج�ه س�ال97 ش�وراي نگهب�ان متعلق به 
نظارت و پالايش قوانين است و به ناظران، مركز 
تحقيقات و س�اير نهادهاي اين شورا اختصاص 
مي يابد، گفت: كل بودجه شوراي نگهبان خيلي 
كمتر از پول توجيبي برخي مس�ئولان اس�ت. 
به گزارش »جوان« عباسعلي كدخدايي سخنگوي 
شوراي نگهبان روز گذش��ته در نشست خبري خود 
با اصحاب رسانه، درپاسخ به پرسشي مبني بر اينكه 
آيا بودجه ش��وراي نگهبان در بودجه 97 چند برابر 
شده است، گفت: بودجه شوراي نگهبان مانند ساير 
دستگاه ها پيش بيني و تصويب مي شود. اين بودجه در 
ديوان محاسبات كشور مورد نظارت دقيق قرار خواهد 
گرفت و علاوه بر اين ما چند ديوان محاسبات بالقوه 
در خود شورا داريم به طوري كه خود علما هم راجع به 

بودجه شورا نظارت داشته و نظر مي دهند. 
   برخی ها حرف ضدانقلاب را تكرار می كنند

افزايش7درص��دي بودجه اين ش��ورا در بودجه 97 
مس��ئله ای بود كه كدخدايي بر آن صحه گذاشت و 
بيان كرد : معمولاً بخشي از بودجه هاي مصوب نيز به 
دستگاه ها اختصاص داده نمي شود. چرا برخي در نقد 
و بررسي ها انصاف را رعايت نمي كنند و حرفي را كه 

يك ضدانقلاب مطرح مي كنند، تكرار مي كنند. 
كدخدايي با تأكيد بر اينكه مانند س��اير دس��تگاه ها 
بودجه شورا در چند بخش خلاصه مي شود، افزود: اين 
بخش ها عبارتند از پاسداري از احكام اسلام، نظارت بر 
قوانين و مصوبات و نيز نظارت بر انتخابات كه هر سال 
به صورت موردي اختصاص داده مي شود، همانطور كه 

در سال هاي گذشته چنين بوده است. 
سخنگوي ش��وراي نگهبان با اشاره به اينكه بودجه 
نظارت ب��ر انتخابات رياس��ت جمهوري جداگانه به 
شوراي نگهبان پرداخت مي شود، گفت: بودجه اي به 
جز اين موارد به شورا اختصاص داده نمي شود. برخي 
در بعضي رسانه ها عنوان داشتند كه شوراي نگهبان 
امسال 50ميليارد تومان بودجه نظارت بر انتخابات 
گرفته در حالي كه امسال انتخابات نداريم و مجلس 
و دولت مي دانند ك��ه اختصاص چنين بودجه اي به 
شورا اساساً امكانپذير نيست و اين توهين به دوستان 

سازمان برنامه و بودجه است. 
وي ادامه داد: لازم بود صرفاً يك تماس با س��ازمان 
برنامه و بودجه مي گرفتيد و حقيقت مطلب را در اين 
باره جويا مي شديد. شما كه به آنها دسترسي داريد 
يا ش��خص ديگري در انتقاد از بودجه س��ال آينده 
شوراي نگهبان بودجه سال 67 شورا را با بودجه 97 
مقايسه كرده اس��ت، آيا حقوق ايشان در سال هاي 
67 تا 97 تغيير نكرده است؟ آيا قيمت منزل ايشان 

در بالاي شهر امسال با سال 67 يكي است؟
سخنگوي ش��وراي نگهبان در ادامه با لحن كنايي 
خاطرنشان كرد: دوست ديگري به خاطر نسبتي كه 
با برخي افراد معروف دارد در يك خبرگزاري نشسته 

است و مي گويد چرا در س��ال آينده شوراي نگهبان 
50ميليارد تومان بودجه مي گيرد؟ شوراي نگهبان 
خبرگزاري ندارد و البته مثل ش��ما هم نيستيم كه 
سريع كيف خود را برداريم و به دادگستري شكايت 
كنيم چراكه ما بودجه شكايت از منتقدان را نداريم. 

وي تصريح كرد: فرد ديگري درباره بودجه س��ال 
آتي ش��وراي نگهبان گفته اس��ت كه اعضاي اين 
ش��ورا 12نفرند و چرا اي��ن همه بودج��ه دريافت 
مي كنند؟ اين سؤال مثل اين است كه كسي بگويد 
رئيس جمهور يك نفر اس��ت و چرا دولت اين همه 

بودجه دارد؟
    بودجه شوراي نگهبان خيلي كمتر از  پول

توجيبي برخي مسئولان است
كدخدايي تصريح كرد: بودجه س��ال آينده شوراي 
نگهبان متعلق به نظارت و پالايش قوانين اس��ت و 
به ناظران، مركز تحقيقات و ساير نهادهاي اين شورا 
اختصاص خواهد يافت، كل بودجه شوراي نگهبان 
خيلي كمتر از پول توجيبي برخي مسئولان است. 
دوستاني كه مي خواهند انتقاد كنند ابتدا سري به 
سازمان برنامه بودجه بزنند و از آنها در اين باره سؤال 
كنند، سپس انتقادات خود را مطرح كنند يا اينكه 
ابتدا بررسي كنند آيا بودجه شورا در غير محل خود 
مصرف شده است يا نه و البته ما خوشحال مي شويم 

اگر در جايي اشتباه كرديم، مورد نقد واقع شويم. 

   تغييرات بودجه 
نبايد با شاكله بودجه متناقض باشد

سخنگوي شوراي نگهبان در پاسخ به پرسش ديگري 
مبني بر نظر اين شورا نسبت به تغييراتي كه مجلس 
شوراي اسلامي در لايحه بودجه سال 97 ايجاد كرده 
است، بيان كرد: چون در لايحه اصلاح بودجه، متمم 
آن در قالب طرحي مطرح شده بود، شوراي نگهبان 
ايراد گرفت و عنوان داشت كه بايد به صورت لايحه 
ارائه ش��ود. درباره لايحه بودجه س��ال 97 نيز نظر 
شوراي نگهبان اين اس��ت كه تغييرات ايجاد شده 

نبايد مغاير با شاكله لايحه بودجه باشد. 
كدخدايي درباره گزارش محمدعلي نجفي شهردار 
تهران از تخلفات مديريت پيشين شهرداري تهران 
و اينكه آي��ا در ص��ورت كانديدات��وري محمدباقر 
قاليباف در انتخابات رياست جمهوري اين تخلفات 
در بررس��ي صلاحيت وي مؤثر خواهد بود يا خير 
نيز گفت: اگر مس��تنداتي درب��اره تخلفات هر يك 
از كانديداها به ش��وراي نگهبان ارائه شود، ما آن را 
بررسي خواهيم كرد و آن بخشي را هم كه مربوط به 
قوه قضائيه است ارسال مي كنيم چراكه ما خوشحال 
مي ش��ويم به وظايف خود در مورد هرگونه تخلف 

انتخاباتي عمل كنيم. 
عضو حقوق��دان ش��وراي نگهبان درب��اره واكنش 
شوراي نگهبان به موادي از لايحه بودجه سال 97 

كه براساس آن حامل هاي انرژي گران مي شود نيز 
اشاره و اظهار كرد: ش��ورا در بررسي لايحه بودجه 
در مس��ير همدردي با مردم مي كوشد كه نيازهاي 
آنها نيز مدنظر قرار گيرد و آنطور كه اطلاع يافته ايم 
دولت و مجلس ب��ه اين نتيجه رس��يده اند كه اين 
افزايش قيمت در زمين��ه حامل هاي انرژي صورت 
نگيرد. كداخدايي درباره جزئيات تخلفات صورت 
گرفته در انتخابات رياست جمهوري و احكام انفصال 
براي برخي مديران دولتي نيز گفت: اعلام گزارش 
تخلفات در حوزه صلاحيت قوه قضائيه است و آنچه 
براي ما ارسال كرده اند، مورد رسيدگي قرار گرفته 
كه منجر به صدور حكم هم ش��ده كه در نتيجه آن 

برخي از مديران تبرئه شده اند و اتهامات برخي ديگر 
در حال رسيدگي اس��ت و چون مسيري است كه 
در حال انجام است وارد جزئيات نمي شويم زيرا از 

حيطه مسئوليت ما خارج است. 
    اختيار رئيس مجلس در زمينه

مسكوت گذاشتن سؤال از رئيس جمهور 
س��خنگوي ش��وراي نگهبان در پاس��خ به پرسش 
ديگري درب��اره اختيارات رئيس مجلس ش��وراي 
اسلامي در زمينه مسكوت گذاش��تن طرح سؤال 
از رئيس جمهور در صحن مجلس پرس��يد كه وی 
گفت: در اين زمينه بايد به آيين نامه داخلي مجلس 

مراجعه كرد. 
همچنين كدخدايي آخرين مراحل رس��يدگي به 
موضوع »رجل سياس��ي« را ني��ز اينگونه توضيح 
داد: خبر خوبي كه داريم اين است كه بخش عمده 
رسيدگي به اين موضوع در شوراي نگهبان به اتمام 
رسيده است. معيارها و شاخص هاي رجل سياسي 
و مدير و مدبر بودن كه طبق سياست هاي كلي اصل 
44 برعهده شوراي نگهبان قرار گرفته شده است، 

مورد بررسي قرار گرفت و نهايي شد. 
وي خاطر نش��ان ك��رد: اين بررس��ي در دو بخش 
سياسي و مذهبي بودن و مدير و مدبر بودن و شرايط 
و معيارهاي لازم جهت تش��خيص رجل سياسي و 
مذهبي براي كانديداهاي رياست جمهوري تعيين 
ش��د؛ افرادي كه آگاهي لازم به دين اسلام و تقيد 
به مباني اسلامي داشته باشند و كساني كه قدرت 
تحليل و درك آنها از مسائل سياسي و اجتماعي اعم 
از داخلي و بين المللي به نحوي باشد كه مسائل نظام 

اسلامي لحاظ شده باشد.
كدخداي��ي گفت: رجل سياس��ي و مذهب��ي بايد 
شخصي باشد كه از شايستگي هاي لازم و نگرش هاي 
فردي برخوردار باشد و از عقلانيت و منش صحيحي 
در اين حوزه برخوردار باش��د و متناس��ب با انجام 
مسئوليت هاي رياست جمهور و صلاحيت هاي لازم 
براي ايفاي وظايف رياست جمهوري و ارائه برنامه ها 
در چارچوب وظايف قوه مجريه و سياست هاي كلي 
نظام را دارا باشد. س��خنگوي شوراي نگهبان ادامه 
داد: نكته جديد اين است كه اعضاي شوراي نگهبان 
معرفي مشاوران جهت تشريح برنامه و توان مديريت 
براي كانديداهاي رياست جمهوری را مد نظر قرار 
دهند كه در مورد موارد كلي به توافق رسيده ايم و 
سعي داريم پس از جمع بندي نهايي آن را به مجلس 
ابلاغ كنيم زيرا رئيس مجلس كارگروهي را تعيين 
كرده اس��ت تا موض��وع را پيگيري كن��د. وي ابراز 
اميدواري كرد كه كش��ور بتواند تا سال 98 قانون 

جامعي درباره انتخابات داشته باشد. 
عضو حقوقدان ش��وراي نگهبان در پاسخ به سؤال 
ديگري در مورد جنس��يت كانديداها بيان داشت: 
در اين باره هنوز به جمع بندي نهايي نرسيده ايم و 

وقتي برسيم اعلام مي كنيم.

 كدخدایي: تغییرات لایحه بودجه 97 در مجلس 
نباید مغایر با شاكله آن باشد

وزارت خارجه در اقدامي خلاف     گزارش    2
روال معم�ول نس�بت ب�ه يك 
مناظره تلويزيوني در مورد برجام واكنشي شديداللحن نشان 
داد و ضمن به كار بردن الفاظ تند عليه منتقد شركت كننده در 
اين مناظره، مس�ئوليت نهاه�اي ذي ربط را نس�بت به آنچه 
تش�ويش اذهان عمومي در اين برنامه دانس�ت، متذكر شد. 
با ديدن تيتر »مردم فريب صحنه س��ازي هاي سياسي مخالفان 
برجام را نمي خورند/ زمان تردس��تي هاي ژورناليس��تي گذشته 
اس��ت« ذيل روتيتر بيانيه وزارت خارجه، اي��ن تصور را به وجود 
آورد كه دس��تگاه ديپلماس��ي كش��ور مشغول پاس��خگويي به 
درش��ت گويي هاي هميش��ه غربي ها عليه كش��ورمان است، اما 
واقعيت آن بود كه اين لحن تند در واكنش به يك برنامه تلويزيوني 
بود؛  مناظره اي كه در دومين سالگرد برجام در شبكه اول سيما 
با حضور دو روزنامه نگار سيد ياس��ر جبراييلي )منتقد برجام( و 

مهدي رحمانيان )موافق برجام( برگزار شد. 
   صف ناسزاهای وزارت خارجه به منتقدان برجام

وزارت خارجه در بيانيه خود آورده است: »اين مطلب كه در اين 
برنامه عنوان ش��ده كه متن برجام دقيقاً همان چيزي اس��ت كه 
14ماه قبل از امضا شدن توسط يك مؤسسه امريكايي نوشته شده 
بوده و امريكايي ها فقط ديكته گفته اند را بي اساس و ادعا دانست. 
زمان اين تردستي هاي ژورناليستي مدت هاست كه گذشته و مردم 
ما فريب اين صحنه سازي هاي سياسي توسط تازه از راه رسيدگان 
ناشي و كم اطلاع را نخواهند خورد اما جالب است كه دو سال پس 
از اجرايي شدن برجام هنوز عده اي دست از عقده گشايي برنداشته 
و با استفاده از فرصتي كه متأس��فانه رسانه ملي سخاوتمندانه در 
اختيارشان قرار مي دهد، بي محابا به ملت شريف ايران و همه اركان 

نظام كه از جزء به جزء مذاكرات و دشواري هاي آن آگاهي داشته 
و دارند، توهين كرده و از آن مهم تر عزت و استقلال كشور را ملعبه 

اغراض سياسي و جناحي خود قرار مي دهند.« 
وزارت خارجه با به كار بردن واژگاني همچون »تردس��تي، تازه از 
راه رسيدگان، ناش��ي، كم اطلاع و عقده گش��ايي« ترجيح داده به 
جاي پاس��خگويي مس��ير توهين را در پيش بگيرد. در حالي كه 
برنامه مذكور مناظره ب��وده، وزارت خارجه از حضور منتقد برجام 
در صداوسيما ناراضي است و به نظر مي رسد ترجيح مي دهند فقط 

حاميان برجام در تلويزيون تريبون داشته باشند. 
   اتهام همسويی منتقدان برجام با صهيونيست ها

وزارت خارجه در ادام��ه بيانيه باز هم به ج��اي تبيين موضوع 
و پاس��خگويي مس��تدل، منتقدان برجام را همس��و و همراه با 
صهيونيست ها، جنگ طلبان امريكا و مرتجعين منطقه مي خواند: 
» چه دليلي دارد برخي كه داعيه ضدامريكايي بودن آنها گوش 
فلك را كر كرده است، برعكس اصرار دارند به مردم ايران ثابت 
نمايند كه امريكا قادر به شكس��ت نظام جمهوري اس��لامي در 
مذاكرات ش��ده اس��ت؟ چرا برخلاف آنچه ام��ام راحل ما بحق 
فرمود ك��ه »امريكا هيچ غلط��ي نمي تواند بكن��د«، اين آقايان 
تلاش دارند اثبات نماين��د كه اتفاقاً امريكا هر كاري خواس��ته 
با مردم اي��ران چه در تحريم ها و چه در مذاكرات كرده اس��ت؟ 
چه برنامه هايي پش��ت پرده وجود دارد، آنهايي كه ش��عارهاي 
ضدامريكايي آنها از همه بلندتر است، اصرار دارند اميد و اعتماد 
مردم به نظام جمهوري اس��لامي را از بين ببرن��د و امريكا را در 
ذهن مردم قدرتمند جلوه دهند؟ چنين تلاش��ي با خواس��ت و 
اراده صهيونيس��ت ها، جنگ طلبان امري��كا و برخي مرتجعين 

منطقه چه تفاوتي دارد؟«

   صداوسيما عليه برجام برنامه پخش نكند!
مسير توهين در بيانيه عصباني وزارت خارجه تمامي ندارد و در ادامه 
با متوهم و سخيف خواندن ديدگاه مخالفان برجام، صداوسيما را 
همنوا با دشمنان قسم خورده كش��ور توصيف مي كند: »سؤال از 
مسئولان ارشد رسانه ملي آن است كه در هنگامه اي كه استحكام 
دروني برجام و پشتوانه حقوقي و بين المللي آن، موجب صف بندي 
جامعه جهاني در كنار جمهوري اس��لامي و در مقابل امريكايي ها 
شده و آنها را در معرض انزواي سياسي بي سابقه اي در جهان و حتي 

نزد متحدان سنتي خود قرار داده است، پخش چنين ديدگاه هاي 
متوهمانه يا مصاحبه هاي سخيفِ ساختگي عليه برجام كه نتيجه 
آنها جز تحقير ملت رش��يد ايران و زير سؤال بردن حيثيت ملي و 
استقلال كشور نيست، چه سودي دارد؟ و آيا چنين همنوايي ای با 

دشمنان قسم خورده اين مرز و بوم جاي شگفتي ندارد؟«
   درخواست برخورد قضايی با منتقدان برجام

و قسمت پاياني بيانيه كه تلويحاً خواستار پيگيري حقوقي ماجرا 
توسط مدعي مي ش��ود: »وزارت امور خارجه ضمن ابراز تأسف از 
تداوم چنين رويكردي در برخي از رسانه ها، قصد پيگيري حقوقي 
اين قبي��ل دروغ ها و تهمت ها را ن��دارد اما مرتكبي��ن را به جد به 
ترجيح منافع ملي بر منافع كوچك جناحي توصيه مي نمايد، البته 
مسئوليت نهاهاي ذي ربط نسبت به تشويش اذهان عمومي ارتباطي 

به پيگيري حقوقي وزارت امور خارجه ندارد.«
   نقد امام زمان آزاد، نقد برجام ممنوع!

گفتني است حجت الاسلام حسن روحاني رئيس جمهور 18دي 
ماه در جمع وزير و معاونان وزارت امور اقتصاد و دارايي با اشاره به 
ضرورت نقد در هر شرايطي عنوان كرد: »همه بايد انتقاد بشوند، 
استثنا نداريم، تمام مسئولان در كشور قابل نقد هستند، ما در كشور 
معصوم نداريم، اگر يك وقتي امام زمان)عج( ظهور كرد آن وقت هم 
مي شود نقد كرد. پيامبر)ص( هم اجازه نقد مي داد. ديگه بالاتر از 
پيامبر)ص( در تاريخ نداري��م. وقتي پيامبر)ص( صحبت مي كرد، 
طرف بلند مي ش��د روبه روي پيامبر)ص( و مي گفت: »حرفي كه 
داري مي زني نظر توست يا وحي است؟« اگر پيامبر)ص( مي گفت: 
»نظر من است«، انتقاد مي كرد و مي گفت: »من قبول ندارم«. ما در 
زمان حكومت معصوم هم نقد داريم. اگر نقد توأم باشه با اميد، اراده 

و راه حل درست، هميشه مفيد است. بايد راه حل بدهيم.«

نقد امام زمان)عج( آزاد، نقد برجام ممنوع!

وزارت خارجه خواستار برخورد قضايي با يك منتقد برجام شد!

   گزارش    يک

100 مسئول كشور دوتابعيتي و داراي گرين كارت هستند
دوتابعیتي ها همچنان زیر پوست تساهل دولت   
به موازات آنك�ه وزير اطلاعات معتقد بر عدم حض�ور دوتابعيتي ها در 
كشور اس�ت، خبرها از حضور حداقل 100مسئول دوتابعيتي در كشور 
حكايت مي كند؛ مسئولاني كه قرار است زير س�ايه تساهل و تسامح 
مسئولان نظارتي و بالاتري پنهان شوند و كسي كاري شان نداشته باشد. 
بر اساس ماده 676 قانون مدني اشخاصي كه تابعيت ايراني به دست بياورند، از 
تمامی حقوقي كه براي ايرانيان مقرر است بهره مند مي شوند اما نمي توانند به 
مقاماتي از جمله رياست جمهوري و معاونين او، عضويت در شوراي نگهبان و 
رياست قوه قضائيه، وزارت و كفالت وزارت و استانداري و فرمانداري، عضويت در 
مجلس شوراي اسلامي، عضويت شوراهاي استان و شهرستان و شهر، استخدام 
در وزارت امور خارجه و نيز احراز هرگونه پست و مأموريت سياسي، قضاوت، 
عالي ترين رده فرماندهي در ارتش و سپاه و نيروي انتظامي، تصدي پست هاي 
مهم اطلاعاتي و امنيتي نائل شوند، با وجود اين اما متأسفانه خبرهاي تأسفباري 

از مسئولاني با تابعيت مضاعف در پست هاي كليدي به گوش مي رسد. 
   در وزارت خارجه نظارتي براي شناسايي دوتابعيتي ها نيست

عضو هيئت تحقيق و تفحص مجلس شوراي اسلامي از مسئولان دوتابعيتي 
و داراي گرين كارت در گفت وگو با تسنيم مي گويد كه 100مسئول كشور 
دوتابعيت��ي و داراي گري��ن كارت هس��تند. حس��ينعلي حاجي دليگاني با 
بيان اينكه به دنب��ال افزايش تهديدها و بحث نفوذ ضرورت داش��ت درباره 
موضوع افراد دوتابعيتي و داراي گرين كارت در حوزه مديران ارش��د كشور 
تحقيق و تفحصي صورت گيرد، گفت: يك گزارش دراين باره تدوين ش��ده 
كه 33 صفحه و داراي 40 صفحه ضمائم و مس��تندات اس��ت، يك ليست 
100نفره افرادي كه اعم از گرين كارت و دوتابعيتي هس��تند هم در جريان 
تحقيق و تفحص به دس��ت آمده كه در گزارش اسامي آنها ذكر شده است. 
حاجي دليگاني با بيان اينكه از نظر خلأهاي قانون��ي نيز هيئت به نتايجي 
دست يافت، اظهار داشت: به اين نتيجه رسيديم كه در وزارت امور خارجه 
هيچ نظارتي براي شناسايي افراد دوتابعيتي وجود ندارد و اطلاعاتي درباره 

ورود و خروج افراد در وزارتخانه وجود ندارد. 
وي با تأكيد بر اينكه در سفرهاي خارجي مسئولان نيز وزارت امور خارجه 
گاه بي اطلاع است، گفت: وزارت كشور نيز در شناسايي افراد دوتابعيتي موفق 
نبوده و آن طور كه بايد و شايد به وظايفش عمل نكرده است، البته فقدان يك 

بانك جامع اطلاعاتي را نيز در روند تحقيق و تفحص شاهد بوديم. 
   رد دوتابعيتي ها در مفاسد اقتصادي و امنيتي

در بس��ياري از مفاس��د اقتصادي و امنيتي، ردپاي پررن��گ دوتابعيتي ها را 
مي توان ديد. در ماجراي فساد 3هزارميلياردي كه در زمان خودش يك ركورد 
از اختلاس در شبكه بانكي را در س��طح جهاني ثبت كرد، رئيس دوتابعيتي 
بانك ملي نقش كليدي داش��ت. محمود خاوري با استفاده از همين تابعيت 
مضاعف كانادايي از كشور گريخت و هنوز هم بعد از گذشت چند سال ايران 
موفق به بازگرداندن وي نش��ده اس��ت. به  عوض هر از چند گاهي عكسي از 
خوشگذراني هاي وي در كازينوهاي كانادا يا منزل آنچناني اش در تورنتو منتشر 
مي ش��ود. در تازه ترين اين موارد، جزئياتي از تخلفي ميلياردي در مديريت 
اكتشاف ش��ركت ملي نفت افشا شده اس��ت. هدايت الله خادمي نايب رئيس 
كميسيون انرژي مجلس دراين باره به تسنيم گفت: يكي از كاركنان شركت 
ملي نفت كه دوتابعيتي هم بوده، پس از مشخص شدن تخلف و سوءاستفاده 

مالي به يكي از كشور هاي همسايه و از آنجا به كانادا رفته است. 
وي با بيان اينكه مشخص شده كه 15ميليون دلار به علاوه 60ميليارد تومان در 
حساب اكتشاف وجود ندارد، افزود: چك هاي مربوط به مديريت اكتشاف براي 
وصول به بانك ارجاع مي شده كه مسئولان بانك به مسئولان مديريت اكتشاف 
اعلام مي كنند كه به دليل نبود منابع حس��اب هاي مديريت اكتشاف مسدود 
مي شود. نايب رئيس كميس��يون انرژي مجلس ادامه داد: پس از مطلع شدن 
مسئولان مديريت اكتشاف از اين موضوع، سراغ حسابرس مديريت اكتشاف 

می روند كه متوجه مي شوند وي از كشور متواري شده است. 
   وزير اطلاعات چه چيزي را انكار مي كند؟

سال گذش��ته وزير اطلاعات در خصوص مديران دوتابعيتي اعلام كرد: با 
استعفاي تنها مدير دوتابعيتي، اكنون در ميان مسئولان كشور در رده هاي 
مختلف هيچ مدير دوتابعيتي نداري��م ولی به  رغم اظهارات وزير اطلاعات، 
دادستان كل كشور تأكيد كرد كه برخي از مسئولان دوتابعيتي هستند و 
اين خلاف قانون است اما وزارت اطلاعات باز هم ماجرا را تكذيب كرد و بيان 
اين مطالب را »كلي گويي براي تضعيف دولت« دانست. با گذشت يك سال 
از اين جدل هاي وزير اطلاعات، حالا كه خبر فرار مدير ارش��د شركت ملي 
نفت آمده كه مشخص ش��ده دوتابعيتي بوده، آيا وقت آن نيست كه وزير 
اطلاعات در رويكرد خود نسبت به اين قضيه تجديدنظر كند؟ انكار وجود 
دوتابعيتي ها براي تطهير عملكرد وزارت زير نظر خود تا چه زماني قرار است 
ادامه يابد؟ از سويي تا چه زماني قرار است با اعتماد به دوتابعيتي ها، منابع 

كشور به  تاراج برود؟

محمد حسيني  |  تسنيم

زاکاني: پاشنه آشیل برجام گسل هايی است که دشمن از طريق آنها نفوذ می کند
نماينده سابق مردم تهران در 

مجلس شوراي اسلامي با بيان    چهره
اينكه ترامپ قصد حفظ و افزاي�ش مطالبات غيرواقعي از 
برجام را دارد، گفت: شروطي كه 10 شرط آن را شوراي عالي 
امنيت ملي، 9 شرط آن را مجلس شوراي اسلامي و 9 شرط 
آن را هم رهب�ر معظم انقلاب مطرح ك�رده بودند، بهترين 

راه حل ما براي خروج از وضعيت فعلي است. 
به گ��زارش راه دان��ا، عليرض��ا زاكان��ي در ارتباط ب��ا اظهار نظر 
رئيس جمهور امريكا مبني بر افزودن چن��د بند ديگر به قرارداد 

بين الملل��ي برجام اظهار داش��ت: 
آقاي ترامپ خواب و خيال خودش 

را بيان مي كند. 
او در واقع با يك ف��رار رو به جلو 
به نوع��ي قصد حف��ظ مطالبات 
غيرمنطقي و غيرواقعي را كه قبلًا 
در برجام گنجاندند، دارد. ترامپ 
علاوه بر اينها ب��ه دنبال به دس��ت آوردن مطالبات غيرواقعي 

ديگري هم است. 

زاكاني در آستانه دو سالگي معاهده بين المللي برجام با بيان اينكه 
ترامپ از دادن حداقل ها به ايران خودداري مي كند، گفت: ترامپ 
حاضر نيست در اين معادله نابرابر همان حداقلي را هم كه مي توان 

به عنوان امتياز براي برجام در نظر گرفت، به ايران بدهد. 
اينها نش��ان مي دهد نبايد به هي��چ وجه به امري��كا اعتماد كرد. 
امريكا همان خوي سلطه گري اش در ابعاد مختلف را دائماً به رخ 

جهانيان مي كشد. 
وي در بخش ديگري از اظهاراتش راه ح��ل دولت براي خروج از 
اين شرايط را بازگشت به شروط بيست وهشت گانه دانست و بيان 

داشت: ش��روطي كه 10 شرط آن را ش��وراي عالي امنيت ملي، 
9 شرط آن را مجلس شوراي اسلامي و 9 ش��رط آن را هم رهبر 
معظم انقلاب مطرح كرده بودند، بهترين راه حل ما براي خروج 
از وضعيت فعلي است. پاشنه آشيل ما وجود گسل هايي است كه 

دشمن از طريق آنها نفوذ مي كند. 
اين جمله را نماينده سابق مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي 
مطرح و خاطرنش��ان كرد: امروز فوريت اين مش��كلات در حوزه 
اقتصاد خودنمايي مي كند. اگر مس��ئولان به اين گس��ل ها توجه 

كنند، بسياري از مشكلات ما حل مي شود. 

فرد ديگ�ري درب�اره بودجه 
س�ال آتي ش�وراي نگهبان 
گفته اس�ت كه اعض�اي اين 
شورا 12نفرند و چرا اين همه 
بودج�ه درياف�ت مي كنند؟ 
اين س�ؤال مثل اين است كه 
كس�ي بگويد رئيس جمهور 
يك نفر اس�ت و چ�را دولت 
اي�ن هم�ه بودج�ه دارد؟


